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INFORMACE ÚŘADU 

 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, 777 919 157 

Servis tlak. přípojek - kanalizace: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  

víkendy - tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

 

Periodický tisk územního samosprávního celku. 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. Distribuce zdarma. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 8/2021 vydáno 25. 8. 2021 v Nové Vsi v nákladu 555 ks. 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Redakce: Ing. Bohdana Tobiášková, Ing. Pavel Srnec, Dana Burianová 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. září 2021. 

mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
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držíte v rukou zatím nejobjemnější zpravodaj v historii jeho vydávání.  

Věříme, že Vás jeho čtení informuje o tom nejdůležitějším v naší obci, přinese 

inspiraci pro trávení volného času, pobaví a třeba i poučí.  

Dětem i rodičům přejeme radost i pevné nervy do začátku školního roku, všem 

ostatním pohodové dny babího léta. 

Bohdana Tobiášková, redakce 
 

 
 

Vážení rodiče,  

ve středu 15. září od 16:00 proběhne v sále OÚ Vítání občánků. Pokud máte                

o přivítání svého dítěte zájem, přihlaste se, prosím, na tel. č. 315 765 056 nebo 

prostřednictvím e-mailu: renata.hakrova@nova-ves.cz.  

Vítání občánků je určeno pro děti narozené v období od 1. 9. 2020 do 31. 8. 2021, 

které mají trvalý pobyt v naší obci. Své děti můžete přihlásit do 1. 9. 2021.  

Renáta Hakrová, místostarostka 

  

 
Vážení spoluobčané, 

rozhodl jsem se  Vás upozornit                       

na vandalismus, který se nám stal. Před 

domem máme letitou břízu a pod ní lavičku    

s hezkým posezením, kde se scházejí 

spoluobčané z ulice na popovídání a děti        

si zde hrají. 

Bohužel se  někomu nelíbila, tak ji navrtal      

a dal do děr nějakou chemikálii. Tím břízu zničil  a máme o pěkný strom v ulici 

méně.     O. Hýbl, Nová Ves 

mailto:renata.hakrova@nova-ves.cz
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V pondělí 26. 7. 2021 se sešlo zastupitelstvo obce Nová Ves na svém 
pravidelném zasedání v počtu 9 členů. Přítomni byli M. Exner, Ing. R. Hakrová, 
Ing. B. Tobiášková, Ing. P. Štorek, E. Vosmíková, M. Pánková, P. Verner, L. Jansa 
a J. Malenovská. 

Zastupitelstvo na svém zasedání schválilo územní plán (6 hlasů PRO, 1 hlas 

PROTI a 2 hlasy se zdržely hlasování) a 

 p o t v r z u j e 

v souladu s ust. § 54 odst. 2 stavebního zákona ověření souladu Územního plánu 

obce Nová Ves s Politikou územního rozvoje ČR ve znění 1., 2. a 3. aktualizace, 

se Zásadami územního rozvoje Středočeského kraje ve znění 2. aktualizace,       

se stanovisky dotčených orgánů a se stanoviskem Krajského úřadu 

Středočeského kraje ze dne 01.11.2019 pod č. j.: 143237/2019/KUSK, 

 r o z h o d u j e  

o námitkách, v souladu s ust. § 172 odst. 5 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, 

ve znění pozdějších předpisů tak, jak je uvedeno na str. 149 - 261 a str. 263 - 294 

v odůvodnění Územního plánu obce Nová Ves, 

 v y d á v á 

formou opatření obecné povahy Územní plán obce Nová Ves, jako příslušný 

správní orgán, ve smyslu ust. § 6 odst. 5 písm. c) stavebního zákona za použití 

ust. § 43 odst. 4 stavebního zákona, v souladu s ust. § 171 – 174 zákona              

č. 500/2004 Sb., správní řád, ve znění pozdějších předpisů a ust. § 13  a přílohy 

č. 7 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územně analytických podkladech, územně 

plánovací dokumentaci a způsobu evidence územně plánovací činnosti, 

 u k l á d á     p o ř i z o v a t e l i: 

zajistit po nabytí účinnosti Územního plánu obce Nová Ves povinnosti vyplývající 

z ustanovení § 165 stavebního zákona a z § 14 vyhlášky č. 500/2006 Sb.,              

o územně analytických podkladech, územně plánovací dokumentaci a způsobu 

evidence územně plánovací činnosti, zaslat registrační list Krajskému úřadu 

Středočeského kraje ve smyslu ustanovení § 162 stavebního zákona. 
 

Zastupitelé se dále dohodli na termínu dalšího zasedání zastupitelstva, který      

je stanoven na 8. 9. 2021. 

Zapsala Lucie Tláskalová/ Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Samospráva/zápisy ze zasedání zastupitelstva. 

http://www.nova-ves.cz/
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ VES 
V KVĚTNU 2021  

   1. 5. 2021 31. 5. 2021 

BÚ Česká spořitelna I 2 155 810,38 Kč 1 887 944,61 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 537 642,27 Kč 564 035,27 Kč 

BÚ ČNB                                              18 454 016,48 Kč 18 475 347,68 Kč 

Pokladna 16 562,00 Kč 11 221,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  21 164 031,13 Kč 20 938 548,56 Kč 

        

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 66 544,00 Kč 19. 5. 2021 

    
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Mš Nová Ves – příspěvek na 

provoz 
40 100,00 Kč  4. 5. 2021 

Projektová dokumentace – návrh 

odvodnění obce 
131 164,00 Kč  5. 5. 2021 

Sociální pojištění 89 241,00 Kč  6. 5. 2021 

Zdravotní pojištění 36 786,00 Kč  6. 5. 2021 

Odměna 48 122,00 Kč  7. 5. 2021 

Plat 61 480,00 Kč  7. 5. 2021 

Lavičky - betonové 56 745,00 Kč  10. 5. 2021 

Svoz komunálního odpadu 4/2021 41 108,76 Kč 18. 5. 2021 

Svoz tříděného odpadu 4/2021 91 233,24 Kč  18. 5. 2021 

Splátka jistiny úvěru – kanalizace 104 166, 00 Kč 20. 5. 2021 

Traktůrek na sekání trávy 160 010 00 Kč 31. 5. 2021 

Úroky z úvěru 47 966,68 Kč 31. 5. 2021 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 145 842,00 Kč 

 

Připravila Ing. R. Hakrová, místostarostka 
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Příprava stavby chodníků a opravy silnice II/608 

Dne 12. 8. 2021 konečně rozhodla rada Středočeského kraje o výběru 

zhotovitele stavby chodníků a opravy silnice II/608. Tento výběr bude nyní 

zveřejněn a je 15 dní na odvolání. Na přelomu srpna a září tedy budeme vědět, 

zda můžeme konečně zahájit stavbu nebo jestli se někdo odvolal a věc bude 

ještě řešit ÚOHS. Na tuto stavbu netrpělivě čekáme nejen kvůli chybějícím 

chodníkům, rozbité silnici a dokončení kanalizace v Nové vsi, ale nyní už i kvůli 

rozpadajícímu se mostku v Nových Ouholicích.  

Poškozený most v Nových Ouholicích (stav k 13. 8. 2021) 

Před časem jsem nahlásil na KSÚS poškození mostu ev.č. 608-011 na silnici 

II/608 v Nových Ouholicích. KSÚS tam instalovala dopravní značení, které 

omezuje průjezd jedním pruhem. Most se dál rozpadá. Zřejmě vlivem provozu, 

působením dešťů a havarijního stavu mostu. Mám obavu, aby se most               

při přejezdu nějakého těžkého kamionu nerozsypal. Samozřejmě je nepříjemné         

i to omezení na jeden pruh. Komunikuji o tom s KSÚS. Odborná stavební firma 

udělala prohlídku a připravila vhodný návrh opravy s rozpočtem. KSÚS opravu 

objednala. Oprava by měla začít 16. 8. 2021 při uzavření jednoho pruhu.             

Ta bude pouze provizorní, protože při chystané opravě silnice II/608 se tento 

most zcela zbourá a bude postaven nový.  

Odpady z pohledu financí 

Při placení poplatku za odpady za rodinu je to vždy už slušný vítr v peněžence. 

Často také slýchám, že odpady jsou drahé a že by služby měly být lepší.               

Že by třeba popeláři měli uklízet ještě odpady a pytle pohozené u kontejnerů 

nebo popelnic. To by jistě šlo objednat, ale svozová firma by si to nechala dobře 

zaplatit. Už nyní občané platí jen část nákladů a obec podstatnou část dotuje. 

Myslím, že kapacita popelnic je při třídění pro domácnosti dostatečná a zvyšovat 

náklady všem není dobré.  

Setkáváme se s tím, že někteří podnikatelé, místo aby si někde platili odpady 

z podnikání, vozí si je domů a pak jim samozřejmě kapacita popelnice nestačí. 

Nebude stačit, ani když se netřídí. Ale to už je nyní podle zákona povinnost. 

Z hlediska obce se snažíme, aby celý systém byl pro občany pohodlný, efektivní, 

ale také ekonomický a ekologický. 
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Podívejme se rok 2020. Od občanů obec vybrala 881 tisíc Kč. Od firmy EKO-KOM 

dostala odměnu za třídění odpadů 221 tisíc Kč. Příjmy tedy byly                       

1 102 000 korun. Za odpady jsme zaplatili 1 587 599 Kč. To znamená, že obec 

musela odpady asi z jedné třetiny dotovat 485 tisíci korun. Každému občanu 

přispěla zhruba dalšími 460 korunami. Detaily a porovnání s minulými léty           

si můžete prohlédnout v tabulce.  

 

Vzhledem ke změně odpadového zákona a zvýšení poplatků za skládkování 

odpadů od začátku roku 2021 a také kvůli stále rostoucímu množství odpadů 

budeme muset i v naší obci změnit odpadovou vyhlášku a výši poplatku. Zatím 

nelze říci, jaký poplatek bude, to teprve počítáme a projednáváme se svozovou 

firmou.  

Pro zajímavost – v prvním pololetí 2021 se svezlo 14,6 t papíru, 15,5 t plastů,     

25 t skla a 715 kg kovových obalů. Oproti roku 2020 je to o pětinu papíru více,    

o desetinu plastů a o čtvrtinu skla.  

Volby do poslanecké sněmovny 8. a 9 října 2021 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR se budou konat 8. a 9. října 

2021. Z hlediska voličů se u nás v obci nic nemění. Budou tři volební místnosti, 

v Nové Vsi, v Nových i Starých Ouholicích. 

Obecní úřad již pracuje na přípravě voleb. Chystáme obsazení volebních komisí, 

řešíme seznam voličů a další volební administrativu. Podrobnější informace 

přineseme v příštím zpravodaji. 
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Nový územní plán schválen 

Zastupitelstvo obce schválilo 26. 7. 2021 nový územní plán. Tento plán                 

je vyvěšen na webu obce www.nova-ves.cz .  

Tento územní plán vymezuje nová rozvojová území pro obytnou zástavbu             

i pro podnikání. Plán je tvořen tak, aby zástavba všech našich částí byla 

kompaktní a netříštila krajinu. Ze zastavitelného území byly vyňaty pozemky 

v záplavovém území mimo stávající zástavbu. Klima se mění a nedávno jsme 

mohli vidět v Německu následky povodně, které nám připomněly to, co jsme 

zažili dvakrát i u nás. Byl by tedy čirý nerozum, umožňovat zástavbu nových 

lokalit v záplavových územích, ačkoliv to někteří vlastníci pozemků neradi slyší.  

Nový územní plán vymezuje i veřejně prospěšné stavby, mezi nimi je důležitý 

zejména obchvat Nové Vsi. Ten bude projektovat i realizovat Středočeský kraj     

a schválení zahájení projektu bude brzy schvalovat rada Středočeského kraje. 

Obchvat by měl významně ulevit zástavbě Nové Vsi od dopravy, hlavně              

od těžkých pískařských kamionů. 

Jsem přesvědčen, že po pěti letech práce má obec Nová Ves kvalitní územní 

plán, který chrání zájmy běžných obyvatel Nové Vsi a přitom umožňuje rozumný 

rozvoj. Jsem rád, že zastupitelé ustáli mnohdy nevybíravé tlaky různých 

developerů, investorů a podnikatelů, kteří prosazovali svoje zájmy a finanční 

zisky na úkor zájmů veřejných. 

Developerský projekt 15 domů v Miřejovicích 

Na srpnovém zastupitelstvu, kde jsme schvalovali územní plán, jsem byl obviněn 

developerem 15 domů v lokalitě mezi miřejovickým pivovarem a silnicí II/608       

a i jeho projektantem z nějakého ďábelského vlivu na Povodí Vltavy. Projekt 

podle obou není v záplavovém území a obec (já) nějakými machinacemi dosáhla 

toho, že na Povodí Vltavy údajně nejdříve ztratili dokumentaci, pak změnili 

kladné stanovisko na záporné a dokumentaci našli, až když záporné stanovisko 

vydala obec. Dokumentace je prý v pořádku, vše je vyřešené. Prý tam mám 

nějaké zájmy, tak tomu bráním. Je to údajně proto, jak tvrdili developer               

a projektant na zastupitelstvu, abych zmařil tento projekt a nějaký můj kamarád 

pozemek koupil a postavil tam slepičárnu.  

Větší nesmysl jsem dlouho neslyšel, ale je pilně šířen po obci, tak musím zase 

aktivovat "Kancelář pro uvádění románových příběhů na pravou míru."  

Jak je to tedy doopravdy? 

http://www.nova-ves.cz/
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Na obrázcích vidíte printscreen záplavového území z webu Povodňového plánu 

ČR a na druhém zákres 15 domů se záplavovým územím. Dvě třetiny domů jsou 

v záplavovém území.  
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Vyjádření Povodí Vltavy z roku 2018 říká mj.:  

- pro vydání stanoviska správce povodí požadujeme předložení kompletní 

projektové dokumentace. (Poznámka starosty a) vyjádření není totéž,                  

co stanovisko, b) nebyla dodána kompletní dokumentace pro povolení stavby, 

ale zřejmě nějaký záměr nebo studie.) 

- nové RD doporučujeme situovat mimo záplavové území (Poznámka starosty - 

nechápu to jako kladné stanovisko, ale jako pokyn, že domy mají být pouze          

v tom bílém ostrůvku uprostřed záplavového území. Tak 4 by se tam vešly.) 

- investor si je vědom rizika, že se jedná o stavbu v záplavovém území. 

Stanovisko Povodí Vltavy z roku 2020 uvádí mj. 

Jako správce povodí a jako správce významného vodního toku Vltavy IDVT 

10100001 Vám sdělujeme, že ke stavbě „RESORT NOVÉ OUHOLICE                       

„U PIVOVARU“, individuální výstavba 15 rodinných domů“ nemůžeme vydat 

kladné stanovisko z následujících důvodů: 

1. Stavba je navržená na pozemcích se středním povodňovým ohrožením, kde je: 

„Výstavba možná s omezeními vycházejícími z podrobného posouzení 

potenciálního ohrožení objektů povodňovým nebezpečím. Nevhodná je výstavba 

citlivých objektů (např. zdravotnická zařízení, hasiči apod.). Nedoporučuje           

se rozšiřovat stávající plochy určené pro výstavbu.“ (dle Směrnice Evropského 

parlamentu a Rady o vyhodnocování a zvládání povodňových rizik - Směrnice 

2007/60/ES)  

2. Z výše zmíněného důvodu vyplývajícího z umístění stavby v území se středním 

povodňovým ohrožením, ale i z důvodu umístění stavby v záplavovém území 

Q100 a části stavby v záplavovém území Q20 významného vodního toku řeky 

Vltavy nesouhlasíme s výstavbou rodinných domů ani s jejich napojením             

na dopravní a technickou infrastrukturu tak, jak je navrženo v projektové 

dokumentaci „RESORT NOVÉ OUHOLICE „U PIVOVARU“, individuální výstavba    

15 rodinných domů“. 

3. Ke stavbě jsme vydali vyjádření správce povodí a správce toku                          

č.j. 54727/2018-242/Má dne 16. 10. 2018, které přikládáme v příloze a které        

i nadále platí. 

4. Nové rodinné domy doporučujeme situovat zcela mimo záplavové území. 
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Cituji z vyjádření obce, které jsem psal v dubnu 2020 mj.: 

- Změna č. 2 Územního plánu obce Nová ves uvádí: „Zastavitelnost lokality           

je podmíněna zpracováním hlukové studie s ohledem na blízkost komunikace 

II/608. Studie bude projednána s příslušnou hygienickou stanicí.“ Obec požaduje 

předložení této studie a vyjádření hygienické stanice. V případě nevyhovující 

hlukové situace doporučujeme zvážení vybudování protihlukové stěny. 

- Obec podmiňuje souhlas s realizací záměru investora a územním rozhodnutím 

na rozdělení pozemků uzavřením plánovací smlouvy a smlouvy o spolupráci mezi 

investorem a obcí, jíž budou sjednány podmínky realizace záměru investora,        

a podle které investor na své náklady a ke své tíži vybuduje v dané lokalitě 

veřejně přístupné komunikace včetně chodníků a odvodnění dešťových vod         

na nich vznikajících, veřejné osvětlení, kanalizaci, veřejnou zeleň a převede         

je po kolaudaci a spolu s pozemky, na nichž se nachází veřejná infrastruktura, 

bezúplatně do vlastnictví obce. Pozemky nesmí být zatíženy jinými právy třetích 

osob (zástavní či jiná), než případně věcnými břemeny inženýrských sítí (voda, 

elektřina).  

- Lokalita je umístěna v záplavové oblasti, obec považuje tuto lokalitu z tohoto 

důvodu za nevhodnou pro výstavbu. S ohledem na umístění některých objektů      

v záplavovém území (Q20, Q100) a dopady obou velkých povodní 2002, 2013       

s rozsáhlým poškozením infrastruktury, požadujeme předložení souhlasného 

stanoviska správce vodního toku/správce povodí a to i k protipovodňovým 

opatřením. Doloženo bude i vyjádření místně příslušného vodoprávního úřadu 

(OŽP Měú Kralupy nad Vltavou). Obec požaduje předložení povodňového plánu 

pro celou lokalitu. V části e) Souhrnné technické zprávy je uvedeno, že záměr 

nebude mít vliv na odtokové poměry. Uvedené je nutno doložit odborným 

posouzením ovlivnění průběhu povodňové vlny při umístění záměru. - Bod g)          

na str. 3 Průvodní zprávy uvádí, že jsou splněny veškeré požadavky DOSS. Obec 

požaduje předložit tato vyjádření DOSS. 

- Vlastníkem i provozovatelem tlakové kanalizace v lokalitě je obec Nová Ves, 

nikoliv obec Nelahozeves, jak mylně uvádí Technická zpráva na str. 13. Obec 

Nelahozeves vlastní a provozuje část vedení kanalizace od měrné jímky na konci 

ulice Nová do ČOV (k uvedenému nutno doložit souhlasné stanovisko obce 

Nelahozeves). Samotná ČOV je v majetku soukromého subjektu. Požadujeme 
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předložit souhlas vlastníka ČOV i obce Nelahozeves se záměrem. Zvýšením 

produkce odpadních vod od 60-75 obyvatel dojde prakticky ke zdvojnásobení 

množství splašků. Obec požaduje, aby investor doložil vyjádřením projektanta 

kanalizace, že stávající tlakové potrubí a kanalizační systém mezi lokalitou a ČOV 

v areálu bývalé PTZ Nelahozeves je dostatečně kapacitní. Z důvodu odolnosti 

proti povodni požaduje obec Nová Ves instalaci betonových nádrží domovních 

čerpacích stanic, nikoliv plastových. 

- Příjezdová komunikace 48c nemá dostatečnou šířku, uspořádání a rozhledové 

poměry a během povodně je pod mostem II/608 tato komunikace zaplavena        

a není možný odjezd z lokality. Požadujeme napojení lokality ze západu přímo 

silnicí II/608, jak se uvádí v technické zprávě na straně 12.  

- V předložené dokumentaci jsou nepřezkoumatelné hydrotechnické řešení            

a výpočty nakládání s dešťovými vodami. Pokud budou dešťové vody vsakovány, 

pak musí být doložen i hydrogeologický průzkum vč. provedení nálevové               

a vsakovací zkoušky v místě plánovaného vsakovacího objektu (dokladovat 

závěrečnou zprávou osoby s odbornou způsobilostí v oboru hydrogeologie).          

K návrhu vsakovacího objektu musí být předloženy přezkoumatelné 

hydrotechnické výpočty. S ohledem na budoucí provoz vsakovacího zařízení (jako 

nedílná součást komunikací a zpevněných ploch) řešení musí splňovat podmínky 

ČSN 75 9010, TNV 75 9011, v případě použití odlučovače ropných látek 

(parkoviště) pak i ČSN EN 858-1, ČSN EN 858-2. V souhrnné zprávě uvedené 

obecné řešení (...by bylo možné, ...případně existuje alternativa) vůbec 

neodpovídá požadavkům na dokumentaci ve stupni pro územní řízení a dle 

uvedeného řešení pak není možné stavbu umístit. 

- Zaslaná dokumentace a přílohy svým rozsahem a náplní nesplňuje náležitosti 

dokumentace pro územní řízení. Obec požaduje předložit úplnou verzi 

dokumentace v souladu s platnými předpisy, zejména pak s vyhl. 499/2006 Sb.,    

o dokumentaci staveb, v platném znění. 

- Obec je nucena, vzhledem k výše uvedeným nedostatkům předložené 

projektové dokumentace a obcí vzneseným výhradám a požadavkům 

konstatovat, že za této situace se k předloženému investičnímu záměru nemůže 

jednoznačně vyjádřit, a proto od žadatele očekává doplnění jím předložené 

dokumentace ve smyslu obcí vznesených požadavků (samozřejmě s výjimkou 
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plánovací smlouvy, která by byla uzavírána až v případě kladného vyhodnocení 

investičního záměru žadatele).        

Tolik fakta. Pokud chce někdo vidět ty dokumenty, rád mu je na úřadě ukážu, 

nechci je zveřejňovat kvůli GDPR. 

Takže tvrdím - vyjádření Povodí Vltavy z 2018 je konzistentní se stanoviskem 

z 2020 a obě jsou k předloženému projektu negativní, projekt je zpracován 

nekvalitně, investor ignoroval požadavky Povodí Vltavy z 2018, nepředložil obci 

za rok a čtvrt ani opravenou dokumentaci ani s ní o tom nijak nejednal. Oba 

pánové, developer i projektant, nemluvili pravdu. Místo aby bývali projekt 

upravili v souladu s požadavky Povodí Vltavy a obce, tak se nyní snaží 

dehonestovat starostu  a vyvíjet nátlak na zastupitele. 

Samozřejmě není v zájmu obce stavět rodinné domy v záplavovém území,            

a proto jsme v novém územním plánu zrušili zastavitelné území v této lokalitě        

a v dalších záplavových územích. Je tedy nesmysl, že by tam někdo mohl stavět 

slepičárnu nebo cokoliv jiného. Žádné osobní zájmy na pozemcích v této lokalitě 

ani nikde jinde v obci nemám. 

Zaorané polní cesty mezi Sazenou a Novu Vsí 

Obecní pozemky p.č. 1766, 1767, 1768 a 1769 v k.ú Nová Ves u Nelahozevsi 

tvoří staré, ale dlouho zaorané cesty. Na tyto cesty navazují cesty na pozemcích 

obce Sazená. Všechny tyto cesty zemědělci kdysi zaorali a vytvořili obrovský lán 

pole. Po dohodě s paní starostkou Sazené a se zastupiteli jsme si říkali,                

že by bylo dobré tyto cesty obnovit na travnaté, případně zasadit remízky            

a stromy v širších místech. Bylo by to dobré nejen pro prostupnost krajiny pro 

pěší a cyklisty, ale také pro zadržování vody v krajině, snížení eroze, zvýšení 

biodiverzity (hmyz, ptactvo, drobná zvěř) a obecně jako krajinotvorný                   

a ekologický prvek.  

Proto jsem vloni na podzim dopisem zemědělce upozornil, že obdělávají bez 

právního titulu obecní pozemky a požádal je, aby s tím přestali. Bohužel, 

zemědělci na můj dopis nijak nereagovali a v obdělávání obecních pozemků 

pokračovali.  

Na jaře jsme si tedy najali právníka a začali to řešit důrazněji. Výsledkem              

je uzavření dohody o narovnání, resp. dohody o vypořádání závazku 

z bezdůvodného obohacení, podle které zemědělci k 1. 9. 2021 přestanou       
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pod hrozbou pokuty tyto pozemky užívat a současně zaplatili obci neoprávněné 

obohacení za neoprávněné užívaní obecních pozemků. 

Doufám, že podobně se s tímto problémem vypořádá obec Sazená a že budeme 

moci ty cesty postupně obnovovat a propojit je do souvislých funkčních tras.  

Ohledně dalších neoprávněně užívaných obecních pozemků jsme požádali Státní 

pozemkový úřad o jejich vytyčení. Na vytyčení zdarma je nárok po provedené 

pozemkové úpravě v Nové Vsi. Vytyčení v terénu by mělo proběhnout tento 

podzim. Pak budeme postupně řešit i tyto pozemky. Buď si je uživatel pronajme 

nebo je užívat přestane. 

Kontrola dodržování krizového zákona 

Dne 28. 7. 2021 byla Hasičským záchranným sborem Středočeského kraje a ORP 

Kralupy nad Vltavou provedena kontrola obce Nová Ves ohledně dodržování 

zákona 240/2000 Sb. o krizovém řízení. Řešily se různé krizové situace                   

a připravenost obce jim čelit, informovat občany, evakuovat je. Probíral              

se povodňový plán i řešení pandemické situace v loňském a letošním roce. 

Kontrola dopadla pro obec dobře, dokonce jsme byli pochváleni za šití                 

a distribuci roušek a dezinfekce a za informování obyvatelstva v počátcích 

koronavirové pandemie, i za dobře zpracovaný povodňový plán, kde máme 

určenou nejen povodňovou komisi, ale i tříčlenné povodňové hlídky pro každou 

část obce, které mohou být aktivovány pro informování obyvatel a sledování 

situace nejen v případě povodně, ale i v jiných krizových situacích.  

Jak vidíme v poslední době, různé krizové jevy se objevují stále častěji a je třeba 

být co nejlépe připraveni, ačkoliv samozřejmě nelze vše zcela předvídat. 

Doufejme, že co nejdéle zůstane jen u kontrol a cvičení.  

Cvičení MERO 

Na podzim budou v areálu zásobníků ropy MERO probíhat dvě cvičení 

záchranných složek. První bude cvičení SAFEGUARD 23. září a druhé cvičení 

bude probíhat 12. října 2021. 

Během těchto cvičení bude jezdit větší množství houkajících automobilů 

záchranných složek, budou slyšet sirény, bude pohyb policejní a vojenské 

techniky.  

M. Exner (13. srpna 2021) 
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ZMĚNA AUTOBUSOVÝCH ZASTÁVEK    
U ŽELEZNIČNÍ STANICE V KRALUPECH 

NAD VLTAVOU  
S PLATNOSTÍ OD 31. 8. 2021: 

 výstupní i nástupní zastávky se z provozních důvodů přesouvají do prostoru 

proti bývalé výpravní budově, poblíž služebny Policie ČR 

 přístupová trasa pro cestující, kteří přestupují mezi vlaky a autobusy,          

je vedena po 1. nástupišti a schodišti u služebny policie ČR (zakresleno 

v plánku) 

Ing. Jan Beránek / Oddělení linkové dopravy / Projektant autobusových linek 

Integrovaná doprava Středočeského kraje, příspěvková organizace 

Sokolovská 100/94, 186 00 Praha 8 - Karlín 

mobil: +420 720 060 828 | e-mail: beranek.jan@idsk.cz 

 

http://www.idsk.cz/
https://goo.gl/maps/rCYybzr8mVjAN8PM7
mailto:beranek.jan@idsk.cz
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OČIMA ZASTUPITELE 
Tentokrát bych se chtěl vrátit k zasedání zastupitelstva, které posledně budilo 

velké emoce. Schvaloval se nový územní plán. 

Rád bych tu uvedl na pravou míru, proč jsem nakonec hlasoval pro. Vyslechl 

jsem si totiž spoustu urážek i zaručených informací o tom, jaký je nový ÚP 

lumpárna, jak jsme v tom všichni namočení, jaké máme kdo zájmy, že půjdeme 

do „tepláků" a podobné nesmysly. Bylo by tedy pro mě pohodlnější                     

ho jen kritizovat a pozérsky hlasovat proti nebo se zdržet. Prošel by patrně i tak, 

jen těsněji. Mnohem náročnější bylo všechny ty stovky stránek nastudovat           

a ruku na srdce, to jistě neudělal každý jeho kritik. Vyznat se v něm, nechat         

si vysvětlit to, co bylo nad moje chápání a vyslechnout všechny, kteří se na mě 

obrátili, bylo opravdu velmi náročné. Mám výhodu v tom, že řada mých 

spolužáků a přátel pracuje na stavebních úřadech, jsou architekti nebo mají 

blízko k problematice územního plánování. Pečlivě jsem s nimi sporné body 

konzultoval a udělal si z toho nějaký výstup. Nenašel jsem nic, co by bylo 

nezákonné nebo za hranou. Naopak, při studiu jiných ÚP jsem zjistil, že mnohé 

jsou ještě striktnější. 

Územní plán jsem nezpracovával ani nevyhodnocoval. To dělal kompetentní 

architekt, poté prošel sítem vyjádření dotčených orgánů a já můžu nebo 

nemusím souhlasit. Neznamená to samozřejmě, že souhlasím se všemi body.   

Byl bych například benevolentnější v koeficientu zastavitelnosti jednotlivých 

pozemků, některé sporné body bych si uměl představit vypořádat jinak, někde 

bych vyhověl. Zároveň jsem ale nebyl schopný určit tu hranici - muselo by se pak 

vyhovět všem a vytvořil by se tím zbytečný precedens. Kdybych zvedl ruku proti, 

tak bych mimo jiné hájil i zájmy lidí, kterým jde jen o to vydrancovat z už takto 

dost zatížené obce maximum bez ohledu na následky. Opravdu chceme stavět    

v záplavových zónách a pak sledovat ty nešťastné rodiny a řešit to? Jen proto, 

aby na tom někdo vydělal? Žádné jiné pozitivum v tom nevidím. Přesně tomu     

se ale dá zabránit, vybrat vhodnější lokality, a tak se také stalo. 

Vzhledem k tomu, že jsem při jeho zadávání v roce 2016 ještě nebyl zastupitel, 

snažil jsem se zadání respektovat. Svojí pozici jsem tedy vnímal spíše jako 

jakéhosi „mediátora“, který může být lidem nápomocný. Vzniklou petici proti ÚP 

jsem bral i jako feedback, že ne vše se zdá lidem v pořádku a ne vše bylo zřejmě 

vysvětleno srozumitelně a dostatečně. Poslední zasedání mě navíc utvrdilo          
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v tom, že tento názor mezi lidmi prostě převládá dál a rozhodně „vítr nevane“ 

jen od autorů petice. Proto jsem tehdy petici podpořil a doteď si nemyslím,        

že bych se měl stydět za to, že jsem vyslechl a věnoval energii obavám 

spoluobčanů. Netroufám si totiž určovat, kdo má a kdo nemá právo sepsat 

petici, či vynášet soudy nad  jejím pravým smyslem nebo označovat signatáře 

za „ užitečné idioty". Máme demokracii a petici vnímám jako relevantní 

prostředek pro další dialog a k tomu bohužel nedošlo. Stále se jen řešila forma 

nad obsahem. Uznávám ale, že příště bych tedy volil jiný způsob. V tomto bodě 

jsme se na zastupitelstvu neshodli, což respektuji. Zároveň však ale doufám,       

že se stejným respektem přistupují všichni ostatní zastupitelé k mým 

pohnutkám a všichni se z toho pro příště dokážeme poučit. Nejen já. 

Abych ale nešetřil ani ty, které jsem podpořil a jejichž obavám jsem věnoval svoji 

energii a čas, snažil se jim pomoci a kteří mi teď posílají anonymy, vyhrožují       

na zastupitelstvu soudy, proklínají mě a moje děti a na potkání mi diktují,          

jak bych měl a neměl hlasovat. Zajímá tedy vůbec někoho můj názor? Funkce 

zastupitele je v tomhle opravdu nevděčná, kolikrát si říkám, jestli mi za to těch 

čtrnáct stovek stojí. Copak je to snad nějaká vstupenka k tomu s námi jednat 

takhle? Nebo si mám na každou námitku nechat extra zpracovat znalecký 

posudek a až pak se rozhodnout?  

Ale nechci tu naříkat. Naopak mě vždy dokážou potěšit i opačné reakce, nebo 

uznání lidí, kteří nejsou líní číst zápisy zastupitelstva, zastavit se osobně, nebo 

nám naslouchají a nad daným problémem se umí trochu hlouběji zamyslet. 

Kdysi jsem slyšel, že slova se říkají a čas plyne. Věřím, že nám čas ukáže, že jsme 

se rozhodli správně a vášně se uklidní. Přeci jen jsme nový ÚP potřebovali jako 

sůl. Jako člověk, který už léta nemůže sehnat v okolí pozemek a usadit                

se s rodinou bych o tom ostatně mohl vyprávět. 

Lukáš Jansa, zastupitel, lukas.jansa@fullpromotion.cz 
 

Myslivecký spolek DIANA Nová Ves  

pořádá dne 27. 11. 2021 od 20 hodin  

v sále OÚ Nová Ves 

společenskou zábavu POSLEDNÍ LEČ.  

Bude i tombola. 

mailto:lukas.jansa@fullpromotion.cz
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Koncem srpna jsme pořádali na domácím stadionu tradiční Letní fotbalový 

turnaj, na který jsme pozvali soupeře z blízkého okolí – TJ Sokol Sazená, TJ Sokol 

Ledčice, SK Úžice. 

Oba hrací dny byly bohaté na branky. Bohužel našim hráčům se turnaj nevydařil. 

V sobotním podvečerním zápase o postup do finále prohráli domácí s týmem     

TJ Sokol Sazená, v poměru 8:4. v odpoledním zápase si fotbalisté z Ledčic 

poradili v poměru 6:1 s Úžicemi a tak si to v neděli o konečné umístění rozdali 

domácí s Úžicemi (o 3. místo) a Ledčice se Sazenou (o vítězství).  

Nedělní zápasy byly na góly ještě bohatší. V souboji o 3. místo zvítězil tým          

SK Úžice nad TJ Sokol Nová Ves 9:2 a finále vyhrál tým TJ Sokol Ledčice, když 

zvítězil na TJ Sokol Sazená v poměru 8:1. 

Konečné pořadí: 

1. TJ Sokol Ledčice 

2. TJ Sokol Sazená 

3. SK Úžice 

4. TJ Sokol Nová Ves 

V přípravných zápasech si naši kluci snad vybrali všechnu smůlu a do ostré 

soutěže – nového ročníku IV. třídy (skupina B) vstoupili více než dobře. 

TJ Sokol Nová Ves – TJ Tursko 6:1 

V prvním zápase jsme 14. srpna hostili TJ Tursko. V minulém ročníku se nám 

v Tursku nedařilo, prohráli jsme 3:1, takže jsme měli o motivaci více, abychom 

uspěli. 

Zápas sice nezačal podle našich představ, v 6. minutě jsme prohráli                     

po nedorozumění v obraně 1:0, ale pokračovali jsme v dobré hře, skóre jsme     

do poločasu brankami Petra Barnata (ve 25. minutě) a Ondry Vosmíka              

(ve 33. minutě) otočili.  
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Druhý poločas už byl čistě v naší režii. Gólově jsme převahu vyjádřili brankami 

Standy Třešňáka (v 68 minutě), Tomáše Honzíka (v 75. minutě), v 82. minutě        

se podruhé trefil Petr Barnat a konečný výsledek 6:1 zpečetil v 85. minutě Aleš 

Barnat.  

 

TJ Sokol Dřínov – TJ Sokol Nová Ves 1:4 

K dalšímu utkání jsme zajížděli do Dřínova. Moc jsme nevěděli, co od zápasu 

čekat, ale měli jsme k dispozici našeho nejlepšího střelce Pavla Mráze, tak jsme 

nastupovali proti nepříjemnému soupeři s odhodláním. 

Vstup do utkání se nám zase moc nepovedl, v 15. minutě jsme prohrávali 1:0, 

ale nezmatkovali jsme a hráli svoje. Ve 25. minutě odcentroval z levé strany 

Pavel Mráz, na penaltě se z voleje opřel do míče Petr Barnat a bylo vyrovnáno. 

Ve 35. minutě si oba aktéři role vyměnili a Pavel Mráz strhnul vedení na naši 

stranu – 1:2. 

Ve druhém poločasu se domácí snažili vyrovnat, což umožňovalo našim podnikat 

rychlé brejky do otevřené obrany domácích. Dva takové využil Pavel Mráz, 

krásnými brankami v 60. a 75. minutě zkompletoval hattrick a díky tomu jsme 

z Dřínova přivezli 3 body za výsledek 1:4. 

V dalším zápase budeme v neděli 29. 8. 2021 hostit tým ST Sokol Chlumín / 

Tuháň. O dalších výsledcích vás budeme informovat v dalším čísle zpravodaje. 

Petr Barnat, sekretář TJ Sokol Nová Ves 
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Kolo Den Datum Hodina Kde Soupeři

1. Sobota 14.8. 17:00 Doma Nová Ves - Tursko

2. Sobota 21.8. 17:00 Venku Dřínov - Nová Ves

3. Neděle 29.8. 17:00 Doma Nová Ves - Chlumín

4. Sobota 4.9. 10:15 Venku Sazená - Nová Ves

5. Sobota 11.9. 17:00 Doma Nová Ves - Chvatěruby

6. Neděle 19.9. 16:30 Venku Jeviněves - Nová Ves

7. Sobota 25.9. 16:30 Doma Nová Ves - Dolany B

8. Sobota 2.10. 16:00 Venku Úžice - Nová Ves

9. Sobota 9.10. 16:00 Doma Nová Ves - Uhy

10. Sobota 16.10. 15:30 Doma Nová Ves - Kralupy 1901 ‘B’

11. Neděle 24.10. 15:30 Venku Čechie Kralupy - Nová Ves

13. Sobota 30.10. 14:00 Venku Ledčice - Nová Ves

12. Sobota 6.11. 14:00 Doma Nová Ves - Postřižín

Rozpis zápasů TJ Sokol Nová Ves - podzim 2021 - 2022
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 STAŇ SE ZÁCHRANÁŘEM
Kroužek určený pro děti od 2. do 9. třídy, 

prvňáčci po individuální domluvě (první 

lekce zkušební).  

Naučíš se zachránit život a ošetřovat 

různá zranění a dozvíš se, jak se chovat při 

různých mimořádných událostech. 

Všechno hravou formou, s nácvikem         

na namaskovaných poraněních a v 

sehraných situacích.  

Možnost účasti na soutěžích v první 

pomoci několikrát do roka.  

Místo konání: ZŠ Veltrusy, pravděpodobně středa od 14h (upřesnění ve škole            

na začátku školního roku)  

V případě rozdílných podmínek pro konání kroužků ve školách a v jiných organizacích, 

které by umožnilo zahájení kroužku jen mimo školu, bude stejně jako v minulém roce 

kroužek probíhat na sále v Nové Vsi. 

Bližší informace: Jana Jordáková, tel. 724 774 127 
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SPOLEK SENIORŮ 
Činnost spolku se po přestávce vynucené pandemií zdárně rozvíjí. Je zřejmé,      

že se členové/členky spolku rádi vidí, rozumí si a chtějí se potkávat. Od výroční 

členské schůzky jsme toho zvládli docela dost.  

 První větší akcí byla návštěva zámku v Nelahozevsi. Původní záměr vidět 

výstavu „Perštejnské ženy a Evropa“ jsme rozšířili o jeden z prohlídkových 

okruhů a nelitovali jsme. Získali jsme širší povědomí o významu rodu Lobkowiczů         

a zejména jeho ženské části pro stát i kraj.  

 Na srpnové členské schůzce jsme nejprve vzdali poslední poctu našemu 

dlouholetému obětavému členovi panu Josefovi Čapkovi a připomněli                 

si i skutečnosti, že po řadu let spolu se svou ženou obětavě vedli náš spolek          

a že se významně podíleli na kulturním dění v rámci TJ Dynama Nelahozeves. 

Rádi jsme mezi sebou po čase uvítali naši nejstarší členku paní Kratinovou           

a bývalou členku paní Fabiánovou. Projednali jsme naše záležitosti. Nechyběla 

ani chvilka na rozhýbání. Dohodli jsme se na našich letních aktivitách, které jsme 

následně uskutečnili. 

 

  První z nich byl koncem července úžasný zájezd za poznáním                      

do Podbrdského muzea v Rožmitále pod Třemšínem s následným obědem           

a prohlídkou nedávno nákladně rekonstruované baziliky na Svaté Hoře                
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u Příbrami. Bonusem navíc bylo podrobné seznámení se s životem a dílem 

Jakuba Jana Ryby, autora České mše vánoční. Možnost poslechnout si varhany, 

na které hrával, nás nadchla.  

 

 I další ze zájezdů směřoval za kulturou. Cílem 

srpnového zájezdu byl zámek ve Stráži nad Nežárkou. 

Hlavním smyslem bylo seznámit se s osudy pěvkyně              

a vlastenky Evy Destinnové, rozené Kittlové.  I tento zájezd 

splnil očekávání. Zámek je pěkně rekonstruován, expozice 

věnované Destinnové jsou přehledné a názorné. Bylo 

příjemné poslechnout si v podání E. Destinnové Rusalku,        

a to v české i německé verzi. Opět šlo o užitečně strávený 

den se spoustou zážitků. Navíc nás těší, že možnost 

účastnit se našich zájezdů využívají i naši sousedi, 

nečlenové spolku.  

V dalším jsme se dohodli na následujícím:  

- účastníme se aktivně akcí organizovaných obcí, 

kterými jsou avizované posvícení a divadelní představení ve vepřeckém 

mlýně, 

- členské schůzce 9. září od 14 hod. v sále obecního úřadu, 

- návštěvě výstavy Zahrada Čech 14. září,  

- členskou schůzku 7. 10. věnujeme vedle běžné náplně programu aktivnímu 

prožití Dne seniorů – v závislosti na počasí buďto na hřišti v Miřejovicích 

nebo v sále obecního úřadu.        

Ing. Bruno Vognič, předseda Spolku  
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POZVÁNKY ZA KULTUROU, 
SPORTEM A ZÁBAVOU 

Je před námi září, měsíc tradičně velmi bohatý na kulturní a sportovní události. 

Ještě poslední srpnový víkend se můžete setkat se sousedy Sazenskými              

na lidové slavnosti na náplavce. 

V neděli 29. srpna se koná na fotbal. hřišti v Nové Vsi Loučení s prázdninami. 

Připravené jsou sportovní disciplíny pro děti všeho věku, odměny jisté . 

Fotbalisté během odpoledne odehrají zápas s Chlumínem, tak určitě ocení 

fanouškovskou podporu. Pro děti je také připraveno malování na obličej               

a zdobení airbrush. Stánek s občerstvením bude otevřený, kolem 19. hodiny 

zapálíme táborák a opečeme si špekáčky. 

Neděle 5. září bude nejdříve patřit odloženému výletu Kudykamu na Kokořínsko. 

Odpoledne změří své běžecké síly malí i velcí běžci při Novoveském úprku. 

Veltrusy a Nelahozeves zvou 11. září na Happening na mostě, program vypadá 

zajímavě, tahle akce má vždycky parádní atmosféru. Můžete to spojit                    

i s návštěvou miřejovické náplavky, kde budou už od 3. září vystavené fotografie 

z předchozích ročníků happeningů. 

Loni jsme bohužel museli posvícení zrušit, letos to vypadá nadějně.                 

Dnem D bude sobota 18. září a místem jako vždy novoveská náves. Bude 

spousta muziky, občerstvení, pouťových atrakcí. Pan Skalický přiveze své 

historické stroje, děti i dospělí se budou moci realizovat v řemeslných dílnách 

nebo si u rukodělných stánků nakoupit. Jako každoročně přispějí svým dílem       

k posvícenské náladě také členky (možná i nějaký člen) Spolku seniorů                  

a Okrašlovacího spolku. Jejich sladké dobroty vždycky potěší a jenom se po nich 

zapráší. Pokud máte chuť a chcete se letos také přidat, můžete. Přineste svůj 

koláč nebo buchtu na náves ke stolku s dobrotami, návštěvníci posvícení            

to určitě ocení. Po setmění nás premiérově čeká ohnivá show, nenechte si ji ujít.  

A na státní svátek v úterý 28. září Vás srdečně zveme do vepřeckého mlýna. 

Bude divadlo! Divadelní spolek Pevnostního muzea v Sazené vystoupí 

s prvorepublikovou veselohrou Kam čert nemůže. Před a po představení             

se můžete zúčastnit komentovaných prohlídek mlýna v podání pana majitele     

P. Linzera.  

Věříme, že Vás z této pestré nabídky něco zaujme a že se společně potkáme. 

Bohdana Tobiášková, kulturní výbor obce 
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29. výšlap želízy - tupadly

Vhodné pro děti, seniory a celé rodiny
Turist ice zdar!

vyslap.czhttps://mapy.cz/s/hocerotapo

NOVOVESKÝ TURISTICKÝ KLUB

9

9

TupadlyTupadly

Dolní ZimořDolní Zimoř

ŽelízyŽelízy

JešoviceJešovice

1 : 11 7461 : 11 746

500 m500 m
© OpenStreetMap contributors. Tiles: CC-BY-SA 2.0

Map data © OpenStreetMap contributors

© OpenStreetMap contributors. Tiles: CC-BY-SA 2.0

Map data © OpenStreetMap contributors

STARTSTART
CÍLCÍL

Sraz v neděli 5. září v 10h 
v Želízech na zast ávce

Zast ávka je u turist ického rozcest níku, nedaleko je také míst ní škola. 
Odtud se vydáme po žluté kolem mnoha skalních reliéfů až k reliéfu Had 

a pokračovat budeme dál po modré - Okruh Václava Levého. 
Z Tupadel nás modrá dovede zase zpátky do Želíz. 

Celý okruh bude mít kolem 6 km 

Přĳ ďte se projít. 
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Obec Nová Ves ve spolupráci 
s Maraton klubem Miřejovice

Vás srdečně zve na

rukodělné dílny
řemeslný jarmark 
atrakce pro děti

Mošňáci / 14:30

Bechy & Fee / 16:00
Globus Band / 18:00

NOVOVESKÉ 
POSVÍCENÍ

večer (po 20. h) OHNIVÁ SHOW 
malování na obličej, výstava historických 

vozů, Červený kříž, občerstvení

v sobotu 18. září od 14 hodin na návsi

Miřejovice • Nová Ves • Nové Ouholice •Staré Ouholice • Vepřek

www.nova-ves.cz
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Letošní v pořadí již třináctý ročník Miřejovického půlmaratónu 

s doprovodnými akcemi mi podvědomě navodil srovnání s půlmaratónem 

pořádaným před lety v době povodní. Stejně tak jako tehdy vnímám pořádání 

této velké společensko - sportovní akce i jako snahu pořadatelů sdělit,                 

že i přes nepříznivé vnější okolnosti lze zorganizovat a zažít něco pozitivního 

s poselstvím „Nás překážky nepoloží – bude líp“. 

Letošní ročník měl oproti minulým letům svá specifika. Zejména pak, 

obdobně jako loni bylo nutné akci připravit tak, aby se vměstnala do platných 

protikoronavirových pravidel. Zareagovali i organizátoři „Galerie mezi živly“.     

Na náplavce byly proto k zhlédnutí fotografie přibližující osobnosti minulých 

ročníků, mezi nimi i Danu Zátopkovou, patrona klání pana Kantorka a další. 

Vítaným pozitivem, zejména pak pro samotné běžce, bylo počasí. Téměř ideální. 

24°C, polojasno, větřík.  

 

Start půlmaratonu 

Hlavní byla samozřejmě vlastní soutěž, „Miřejovický půlmaratón“ - běh       

na 21,1 km. Čas mezi startem a doběhnutím závodníků do cíle a po skončení 

závodu byl vyplněn obvyklými osvědčenými aktivitami: „IVAR CS lidovým 

během“, „Soutěží o nejlepší obrázek s tématikou akce“, anketou o nejhezčí 
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mužské a ženské půlky, „Pivním půlmaratónem“. Závěrem byla losována bohatá 

tombola. Krátce: pořád se něco dělo, nebyl čas se nudit. Pořadatelé 

nezapomněli ani na občerstvení – zkrátka každý příchozí si přišel na své.  

 

Vítězové ankety o nejhezčí půlky / Naše běžkyně Petra Sedlářová 

Do hlavního závodu se přihlásilo 76 závodníků z toho 17 žen. Závod           

má nemalou sportovní úroveň i jméno, a tak bylo možné fandit borcům z celé 

ČR (Olomouc, Semily, Příbram, Šumperk, Liberec, Brno…) ale i z dalekého 

Stockholmu. Drtivou většinu závodníků/závodnic tvořili borci a borkyně 

z blízkého okolí do 30 km. Naše obec měla zastoupení v Petře Sedlářové. Letos 

doběhli všichni, nikdo nevzdal ani nebyl diskvalifikován.  

 Nejlepšího času dosáhl Lukáš Kozlík z TJ Sokol Mělník v čase 01:17:31. 

Mezi ženami Evgeniia Zhgir startující za spolek RunwithEva v čase 01:28:52     

(v absolutním pořadí bez rozdílu pohlaví šestá). Poslední dobíhali do cíle s časy 

těsně pod třemi hodinami strávenými na trati. Nově letos pořadatelé do závodu 

zařadili nový element a to 15člennou  štafetu tvořenou 8 – 10letými mladými 

fotbalisty  TJ Dynama Nelahozeves, ve které běželi se svým trenérem Vláďou 

Vymětalíkem i kluci z Miřejovic Štěpán Burian a Vilém Vymětalík. Myslím,          

že záměr zapojit a nadchnou tímto způsobem mládež pro běh byl smysluplný. 

Bylo to ostatně vidět na tvářích mladých sportovců v cíli i na pódiu. Vyzařovalo 

z nich zřetelně nadšení, sebevědomí  a soudržnost.   
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Absolutní vítězové půlmaratonu s putovní cenou MUDr. Kantorka /  Štafeta 

mladých fotbalistů dobíhá do cíle 

 

 Štafeta na stupních vítězů 
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Osobně si vážím výkonu každého z běžců. Nedá mi to však a dva z nich, kteří    

mě zaujali svým projevem i zjevem, zmíním. Šlo o Tomáše Zahálku ze Semil. 

Běžel v sukni a bos a pak Borky Borkovce (viz fotografie výše). Tento každoročně 

pomáhá při přípravě zázemí akce, běh absolvuje v 13 kg drátěné košili a navíc 

ještě následně běží i Pivní půlmaratón. 

        IVAR lidový běh tradičně vyplňuje čas mezi startem hlavního závodu      

a doběhem nejrychlejších. Na startu se obvykle sejde místní běhumilovná 

mládež a rodiče s dětmi. Stejně tomu tak bylo i letos. Třináct závodníků, z nich 

více než polovina s rodiči, si mnohdy poprvé vyzkoušela pocit něco s číslem       

na hrudi reprezentovat a doběhnout do cíle. Byli na svůj výkon oprávněně hrdí. 

Starší kluci si to mezi sebou na trati 2 100 m rozdali nemilosrdně o prestiž             

a s plným nasazením. Radost pohledět na zdravou soutěživou mládež.   

 

Drobotina na startu 
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 Pivní půlmaratón se mi ani nechce komentovat, protože se se sportem 

podle mého názoru moc nemusí, ale jde o osvědčenou a divácky vděčnou 

součást Miřejovického půlení. Klání začalo zadrhávat v okamžiku, kdy bylo třeba 

připravit 2x 10 půllitrů piva, protože točené pivo došlo. Naštěstí se našel místní 

obětavý fanda podniku, který vypomohl svými osobními zásobami. Přes výše 

uvedené výhrady musím obdivovat borce, kteří tuto recesi absolvují. Zejména 

ty, kteří se na ni přihlásí po absolvování běhu na 21 km a zmíněného Borky 

Borkovce zejména – opět v drátěné košili. Nezávidím vítězům zaslouženou 

„odměnu“ v podobě tupláku piva, který dostávají na stupních nejvyšších.  

 

Pro mě je vždy silným okamžikem telefonická relace ředitele závodu Pepy 

Buriana s rodinou patrona akce pana Kantorka, při které dochází ke vzájemné 

informaci o průběhu akce a zdravotním stavu pana Kantorka. 

Zbytek programu byl stejně jako obvykle uvolněný. Oblíbenou kratochvílí 

bylo jako vždy vyhlašování ankety o nejhezčí půlky. Milou záležitostí                    

je vyhlašování vítězů kreslířské soutěže. Vášně vždy spolehlivě vzplanou při 

tombole – zejména když pro ceny přichází často jedni a ti samí.  

 Závěrem. Musím ocenit celou partu Maraton klubu, jejich sponzory             

a příznivce. Zorganizovat, odřídit a zvládnout takovou akci vyžaduje 

nepředstavitelné množství práce. Od jednání se sponzory, přes oslovení 

potencionálních závodníků, zajištění rozhodčích, pořadatelů, občerstvení, cen, 

hygienických podmínek, značení trati, dopravní bezpečnosti, postavení                 

a zbourání nezbytných dočasných staveb.  
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V předvečer závodu / I ředitel závodu musel přiložit ruku k dílu 

Poklona vám všem, kteří jste akci jakkoli přispěli včetně obyvatel Miřejovic.       

Na shledanou první zářijovou sobotu při další zajímavé sportovní akci Maraton 

klubu, z.s. – Quatro3atlonu. 

Ing. Bruno Vognič  

NOVOVESKÝ ÚPRK 
Prázdniny uběhly jako nic, děti se pomalu chystají na školní povinnosti. Jako 

každý rok připravujeme zábavné sportovní odpoledne pro děti i dospělé.   

Zúčastnit se mohou úplně všichni, od nejmenších po dospělé nebo třeba               

i s kočárky, naplánovaná je také rodinná štafeta. Přijďte se v neděli 5. září 

protáhnout, pobavit se a hlavně se odreagovat od přípravy na školní a pracovní 

povinnosti. Sraz je ve tři hodiny v Miřejovicích na hřišti. Jako tradičně se soutěží 

o Novoveský pohár. Podpořte svou účastí jednu z částí naší obce, případně 

přiveďte své známé, kamarády nebo příbuzné. Pohár získá ta část obce, která 

bude mít nejvíc závodníků. Pohár s překvapením bude předán na Novoveském 

posvícení. Čekají na vás tyto kategorie:  

 Běh s kočárkem      

 Nejmenší děti 1 - 2 roky 

 Školkové děti 3 – 4 roky 

 Předškoláci 5 – 6 let 

 1. stupeň ZŠ 

 2. stupeň ZŠ 

 Junioři 

 Dospělí 

 A nově (v případě zájmu) také senioři. 
 

Za MK Miřejovice vás všechny srdečně zvou Dana Burianová a Jiří Karas. 
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   QUATRO3ATLON 
TÝMOVÝ ZÁVOD v Miřejovicích 

(2 MUŽI 2 ŽENY)  

SOBOTA 4. 9. 2021 OD 14:00 

 

Čtvrtý ročník týmového závodu Quatro3atlonu (Q3A) a nově také individuální 

triatlon již pomalu klepou na dveře.  

Pokud byste měli zájem zúčastnit se na konci prázdnin tohoto super týmového 

či jen individuálního závodu, tak neváhejte a přihlaste již nyní na telefonním 

čísle 725 207 190 nebo na e-mailu bartova.hedvika29@gmail.com. 

Jedná se o závod pro legraci, pro setkání kamarádů na konci léta s prvky zdravé 

soutěživosti a maximálního nasazení.  Je to závod zakončený medailovým 

ceremoniálem, podáním rukou a přátelským objetím. Večerní grilovačka a dle 

počasí možnost zhlédnutí filmu jsou rovněž nedílnou součástí programu. 

Máte-li letos chuť a čas, podívejte se na podrobné informace ohledně 

organizace závodu a mapy tras na adrese www.nela.cz/q3a. 

Potřebujete: dva muže, dvě ženy, jedno kolo, jednu loď (případné zapůjčení 

zařídí organizační tým), dobrou náladu a sportovního ducha. 

Těšíme se na vaše přihlášky. 

Vítáme i fanoušky! 

Hedvika Bártová za organizační tým Q3A 

mailto:bartova.hedvika29@gmail.com
http://www.nela.cz/q3a
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Ještě do čtvrtka 2. září si můžete přijít na miřejovickou náplavku 

prohlédnout výstavu Historický mlýn ve Vepřku v proměnách 

času. Na den vernisáže připadl déšť, ale jako zázrakem             

v 18 hodin vysvitlo slunce a mohli jsme si tak vše pořádně projít                          

a prohlédnout. 

Výstavní tabule naštěstí odolají všem rozmarům počasí, a že už toho za těch 

několik měsíců zažily. 

     

Od pátku 3. září je připravena nová výstava mapující uplynulé ročníky 

Happeningů na starém mostě. Není to náhoda, protože v sobotu 11. září             

se happening bude konat, můžete tedy 

spojit aktuální ročník s ohlédnutím     

se za těmi minulými. 

Novou výstavu zahájíme společným 

setkáním a poklábosením v pátek 3. 9. 

od 18 hodin. 

Za kulturní výbor obce a MK Miřejovice 

zve Bohdana Tobiášková 
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ZVYKY A OBYČEJE V ZÁŘÍ 
Září je měsíc hojnosti, měsíc druhé sklizně. Při první sklizni se koncem července 

sklízelo obilí, při té druhé přichází na řadu ovoce, víno, textilní plodiny (len, 

konopí). Pro naše předky to znamenalo konec celoročního úsilí, které chtěli 

náležitě oslavit. V oblastech s velkými ovocnými sady se konala slavnost 

dočesná, s vinicemi vinobraní a po sklizni konopí se pořádala bujará 

matriarchální konopická. 

Sklizeň lnu a konopí 

Ještě začátkem minulého století byly na našem území konopí a len hojně 

pěstovány. Potom je však nahradily výnosnější plodiny (ať už pěstované u nás 

nebo z dovozu). Do té doby však venkovskému lidu musela lokální produkce 

stačit. Len i konopí se zpracovávali ve stodolách umístěných z bezpečnostních 

důvodů na okraji vesnice, tzv. pazdernách. Ty byly pro svůj obsah vysoce hořlavé 

a neopatrná manipulace se sušící pecí mohla skončit celoobecní katastrofou. 

Hledělo se, aby byl len posekán do oslav svátku narození Panny Marie (8.9.). 

Trhačky musely len vytrhávat pečlivě, jinak byly strašeny, že po nich budou 

paběrkovat divé ženy. Po sklizni posledního lněného snopu se obvykle konala 

veselka. Sběračky lnu uvily ze snopu lněný věnec, ozdobily jej a nesly hospodáři, 

kterému patřila lněná pole. Ten jim za něj dal výslužku nebo uspořádal slavnost. 

V některých oblastech bylo zvykem věnec zahrabat na pole jako úplatek Panně 

Marii, dříve Matce Zemi.  

Konopická slavnost se konala na počest sklizení konopí. Jeho sklizeň                       

a zpracování měly na starosti výhradně ženy, proto měly také dovoleno mít 

celou slavnost ve své režii. O tomto obyčeji však není v historických spisech 

mnoho psáno. Je pravděpodobné, že taková událost nebyla po vůli církevním 

mravokárcům ani národním obroditelům, protože žena se podle křesťanské 

ideologie neměla moc projevovat a zvláště při veselkách se měla chovat spíše 

upejpavě a ctnostně. Avšak při konopických slavnostech se udělala výjimka - 

ženy šly průvodem vesnicí, seděly v hospodě u významných stolů, zábavu             

i muziku organizovaly, hlučně se projevovaly a dle libosti nasávaly. 

Průvodem chodily účastnice od stavení ke stavení, pronášely vtipné průpovídky 

na kolemjdoucí nebo na koledované hospodáře, nesly lahve s alkoholem a lahve 
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s vodou, co se tváří jako alkohol a dávaly lidem připíjet. Ten, kdo se napil vody, 

však nesměl dát najevo zklamání, aby nezkazil zábavu. Nikdo se nesměl               

za popíchnutí urazit, všechna veselá kritika byla v ten den dovolena. 

V některých obcích se hrálo i divadýlko ve formě parodie svatby Konopnice           

a Konopičáka. Ve hře figuroval pár, matka dohazovačka, záškodná babka, 

oddávající kněz s ministrantem a další. Všechny role hrály zpravidla ženy. Bývalo 

to velmi veselé, protože ženy mohly hrát muže a parodovat klasické mužské 

vlastnosti. Představení se konalo formou lidové hry, takže i samotní diváci          

se mohli stát herci, pokud se k nim přiblížilo ohnisko příběhu. 

Po svatebním obřadu se společnost odebrala do hospody, kde začala muzika. 

Pořádající ženy si volily tanečníky, které pak předávaly níže postaveným nebo 

přespolním ženám. 

S odbitím půlnoci se však všechno muselo vrátit do starých kolejí a moc připadla 

opět do rukou mužů. 

23. září - přechod do temné poloviny 

roku 

Keltové, včetně ostatních starověkých 

kultur, též v září slavili sklizeň                   

a připravovali se na chladné a temné 

období roku. Mezníkem jim bylo           

23. září, čili podzimní rovnodennost.        

V krajině s nulovou nadmořskou výškou 

lze tento den pozorovat východ Slunce 

přesně ve východním bodě horizontu      

a západ zase v západním. Je to poslední 

den, kdy noční a denní perioda trvají 

stejně dlouho. Světlá polovina roku 

přijde zas až po jarní rovnodennosti. 

Symbolem tohoto svátku bylo pro Kelty jablko, protože v tuto dobu vrcholí jejich 

sklizeň. (Zajímavost: název bájného ostrova Avalonu je pravděpodobně odvozen 

od keltského slova abal, což znamená jablko. Tento ostrov byl prý vyhlášený pro 

své jablečné bohatství). Svátku říkali Mabon nebo Alban elfed, Mabon je velšský 
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bůh, jeho jméno znamená doslova božský syn. Alban elfed je v překladu Světlo 

vody. Byl to bujarý festival druhé sklizně hojnosti. 

Hlavním smyslem tohoto i každého jiného lidového svátku bylo upevňování 

rodinných svazků, setkávání přátel nebo i celého kmene. Pořádaly se hostiny        

s těmi nejlepšími pokrmy, na stolech byly košíky ve tvaru rohu - tzv. rohu 

hojnosti, naplněné sklizenými plodinami, lidé se oblékali do svých nejlepších 

šatů a slavili po celoroční práci. Bardové obveselovali hosty zpěvem či recitací 

toho, co se za rok mezitím ve světě naučili - oblíbené byly zejména tzv. triády 

neboli krátké moudré verše. Proto byl tento měsíc také zván Cantlos (čas zpěvů, 

vinné révy a veselí). Po festivalu se bardi na zimu usadili a putovat začali zase     

až na jaře. 

Lidé též obětovali svým bohům pokrmy, zaorávali je obřadně do brázd a věřili, 

že Velká matka - Bohyně, Zima nebo Cailleach, která bere i dává život, je přijme 

a za rok se jim za věrnost odvděčí hojnou úrodou. Cailleach během roku měnila 

podoby, jednou z nich je stařena v kápi, která se někdy zjevovala u lože 

umírajících hrdinů nebo králů - odtud možná pochází postava Smrtky. Cailleach 

však nebyla bohyní smrti, byla bohyní životního cyklu, kterého je smrt 

neoddělitelnou a nezbytnou součástí. 

Germánské kmeny v tuto dobu pořádaly tzv. Velký ding, čili výroční shromáždění 

všech dospělých mužů s povolením nosit zbraň, při kterém musel panovat mír      

a na programu byl třeba soud. 

Slované zas tomuto svátku říkali Hody, loučili se s obdobím plodnosti, jejíž 

představitelkou byla Matka země Mokoš a smířlivě se vítá období chladu, jehož 

původcem je bohyně Morana (obdoba keltské Cailleach). 

Posvícení 

Po nástupu křesťanství vystřídala Velkou matku Panna Marie a oslavy 

rovnodennosti se přeměnily na posvícení - oslavy spojené s výročím posvěcení 

kostela. Aby církev potlačila moc původního přírodního náboženství, hanila       

co nejvíce všechna jejich božstva a tradice. Z rohatého lesního boha se stal čert, 

z Morany čarodějnice, byla nastolena patriarchální společnost, kde jsou              

na prvním místě války, moc a majetek. Žena se tak ve středověku stala 

podřadným tvorem a nástrojem ďáblovým. Toto přesvědčení doznívá v lidské 

společnosti dodnes. 
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Průběh oslav se však po pokřesťanštění příliš nezměnil, většinou se stejně 

jednalo o úkony spojené s uctíváním přírodního principu. Se slavením posvícení 

začal prý jako první král Šalamoun, který vysvětil svůj chrám v Jeruzalémě            

a každý rok pak ve stejný den pořádal hostinu na tuto počest. 

Na každé farnosti se posvícení konala v jinou dobu. Lidé chodili na posvícení         

i do sousedních vsí, aby navštívili své příbuzné a přátele. Trpěla tím však 

pracovní morálka. Císař Josef II. tak nařídil slavit jen jedno celonárodní posvícení 

- a to po svatém Havlu. Lidé ho tedy slavili, ale svá vlastní posvícení slavit ani 

pod pokutou nepřestali. Záliba v kalení a neposlušnost vládnoucí vrstvě               

je možná zvláštním znakem našeho národa. Už ve středověku nás totiž jistý 

cestovatel popsal jako lid, který příliš nerespektuje zákony, pije mnoho piva         

a se zbožností to také nepřehání. 

Posvícení se většinou slavilo od sobotního večera do úterního rána. Čím více 

hostů, tím větší pocta pro hostitelku. Posílaly se zvací koláče, tzv. zváče, zabíjela 

se husa a jiná zvířata, stavěla se májka na návsi jako svědek nadcházejícího 

veselí. V neděli zahajoval posvícení slavnostní oběd, který se podával po návratu 

ze slavnostní mše, zpravidla až kolem druhé hodiny odpoledne. Na Sokolovsku 

to bývala například jáhlová kaše s rozinkami a praženými mandlovými lupínky. 

Po obědě se šlo ještě jednou do kostela, aby se požehnalo připravenému 

pohoštění i celkově hodovní náladě. Po něm začalo konečně to pravé nevázané 

veselí. 

Připravila M. Jelínková 

CO NEVÍM, NEPOVÍM 
 „Pomoc obcím postiženým tornádem“. V posledním čísle Novoveského 

zpravodaje starosta obce informoval o finanční pomoci obci Moravská Nová 

Ves postižené tornádem. Tato finanční pomoc nebyla jediná, která putovala 

z naší obce k postiženým. Maraton klub zorganizoval sbírku, jejíž výtěžek 

poukázal takto:  

- Moravské Nové Vsi:  2 333,- Kč  

- obci Stebno:  2 209,- Kč.   

Je velmi pravděpodobné, že výše zmíněná pomoc potřebným byla z našich obcí 

výraznější – informace o dalších dárcích či případných pomocnících postiženým 

se ke mně však nedostaly.    
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 „Kralupská ťapka“. 18. září proběhne oblíbený výšlap s pejsky. Jde o veselé, 

několika hodinové putování po okolí. Pro účastníky budou připravena 

kontrolní stanoviště  s úkoly, při jejichž plnění se dozvědí něco o sobě i svých 

svěřencích a na závěr je čekají zajímavé ceny. „Ťapka“ není omezena věkem 

psovoda ani psa, je přístupná pro všechny velikosti psů a jejich rasové 

modifikace. Start a cíl je na kralupském cvičišti „Strachov“ (u koupaliště).  

Evidence účastníků začíná v 8 hodin. S sebou je třeba vzít očkovací průkaz 

psa. Bližší podrobnosti o akci jsou uvedeny na webových stránkách 

pořadatele, tj.: www.zkokralupy.cz. 

 Nerad straším, ale. Podle dostupných informací k 14. srpnu jsme v obci 

neměli žádný registrovaný případ nemoci Covid 19, snad je tomu tak ještě        

i dnes. Přejme si, aby to tak zůstalo nastálo. Vzhledem k dosavadnímu 

průběhu pandemie si nelze neporovnat současný průběh s loňskými 

zkušenostmi. Obdobně: letní vydechnutí, uvolnění a následně náběh další 

vlny. Nové varianty covidu šířící se světem, ale i ČR nelze podcenit a účinnost 

očkování přeceňovat.  

V souvislosti s výše uvedeným lze jen obtížně pochopit, a jen tak mlčky přejít, 

následující situace zažité v tomto měsíci:  

- České dráhy 5. srpna po nehodě dopravního vlaku u Kralup organizovaly 

přepravu osob v nefunkčním úseku tratě autobusy. Do jednoho z nich 

spořádaně nastoupili cestující plně respektující stávající protiepidemická 

opatření, tj. s nasazenými respirátory. Poslední do přistaveného autobusu 

nastoupil řidič s výzvou: „ A ty náhubky si můžete sundat – na to já              

si nehraju“. Tipněte si, kolik lidí v „narvaném“ autobusu po této výzvě 

zůstalo s nasazenými respirátory. Čtyři – pět?  

- 13. srpna – rychlík z Kralup do Prahy. V jediném kupé, kde zbyla dvě volná 

místa neměl žádný z cestujících nasazený respirátor. Vedro, nefunkční 

klimatizace - jedna ze spolucestujících nepřetržitě mluví - prská do mobilu. 

Ani průvodčímu není situace divná, proto se jej ptáme, zda opatření – 

respirátory jsou ještě stále v platnosti – jsou. „Můžete, prosím, pane 

průvodčí zjednat nápravu?“   

Připravil B. Vognič, kronikář  

 

https://search.seznam.cz/?q=zko+kralupy&url=https%3A%2F%2Fwww.zkokralupy.cz%2F&v=2&c=1&data2=lBc04mQLjQX0Xj8eAWXiG0lsPOZB8AxOkcUE3nT130vt3ut1l3f0o50S700FQsPMl-jQXEenTnadlhm__uX_Rvs7B7CIwksSUmfYhrZW12OKEHhS5wk6HnxNlHAcRcL9kYfqI_GNseA6yrCiYChMA80jvbL
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Dějiny našich slov nejsou zdaleka jen změny hlásek nebo pravopisu. V etymologii 

jednotlivých slov jsou hledány příběhy a nabízen je i méně obvyklý pohled do krajiny 

sdíleného jazykového dědictví češtiny. 

Malátný 

Malátný je v naší době už pouze člověk unavený a chvilkově zesláblý. Když 

říkáme, že jazyk alkoholem "malátní", mluvíme o dočasné anomálii, z níž            

se našinec i vyspí. Tak tomu ale nebylo ve středověku, kdy se malátností myslela 

opravdová choroba: "Toho maláta viera a náboženstvie a ottud pošlo jest jeho 

uzdravenie," popisují v 15. století výklady Matoušova evangelia, kterak víra           

v Ježíše vyléčila pacienta - maláta. Stejně jako francouzské malade, italské 

malatto a německé malat měla česká malátnost původ v latinském male habitus 

- "ve špatném stavu" - a dodnes je příbuzná také s malárií, maligními nádory        

a maléry obecně. Když uvážíme, že se v Dalimilově kronice z první poloviny       

14. století "malátem" myslel dokonce malomocný - a také Klaretův veršovaný 

latinsko-český slovník je překládal jako "leprosus" - můžeme být za dnešní 

chvilkovou malátnost jenom vděční. 

Neva 

Slovní zkratky jako neva místo nevadí existovaly už před jazykem textovek, 

zejména v češtině hovorové. Že je něco neba říkali namísto nebaví teenageři 

snad odjakživa, nicméně jazykovědci to uvádějí jako typický výraz předválečné 

jazzové mládeže, tzv. potápek. Tím pádem bezva namísto bezvadně říkaly         

už dámy, jež se mobilních telefonů ani nedožily. Podle Českého národního 

korpusu se bezva říká rok od roku častěji, což by snad mohlo být dobré znamení, 

tak zatím ď a nashle. 

Připravila M. Jelínková 
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VĚKEM 
PODMÍNĚNÁ 
MAKULÁRNÍ 
DEGENERACE 

Věkem podmíněná makulární degenerace (VPMD) je onemocnění sítnice oka, 

které je nejčastější příčinou vážného zhoršení vidění u lidí nad 65 let věku. Jedná 

se o chorobu postihující centrum sítnice, tedy místo nejostřejšího vidění, a proto 

se zhoršuje ostrost vidění až ke vzniku tmavé skvrny v centru pohledu, periferní 

vidění zůstává zachováno i u těžkých forem.  

Tato oční choroba má 2 různé formy, tzn. suchou, která se většinou horší velmi 

pozvolna během řady let. Tuto formu má 85 % pacientů. Druhá vážnější forma, 

tzn. vlhká, vede většinou k rychlému výraznému zhoršení vidění.  

Jak poznáte, že se děje něco, co možná svědčí pro VPMD? Začnete hůř vidět         

i přes brýle, na začátku to může být zhoršení mírné, jen ve smyslu rozostření 

obrazu. Obvykle je zhoršení vidění výraznější na blízko, vadí při čtení. U těžších 

forem mohou vypadávat písmenka textu nebo se text může vlnit.  

U těžkých vlhkých forem, kde vzniká krvácení a následně jizva na sítnici,              

se onemocnění projeví tmavou skvrnou před okem. V případě postižení obou očí 

touto těžkou formou, které není naštěstí časté, není postižený schopen číst, 

krájet potraviny, rozpoznat číslo autobusu, rozeznat tvář, řídit auto, ale ani 

pohybovat se v neznámém prostředí bez pomoci druhé osoby, protože přesně    

v místě, kam se koukne, mu vadí flek. A představte si, jakou výzvou může být 

trefit se klíčem do zámku nebo zamíchat si kávu. 

Jak si můžete sami zkontrolovat, že se nezačíná něco chystat? V brýlích na čtení 

si občas zakryjte jedno oko a zkuste se podívat na mřížku (viz obrázek), stejně 

tak vám poslouží např. mřížka křížovky. Na mřížce je třeba sledovat centrální 

tečku. Totéž udělejte i druhým okem. Pokud zaznamenáte, že se čáry vlní, 

kousky mřížky chybí nebo vidíte tmavou skvrnu, je určitě čas vyhledat očního 

lékaře.  

V případě suché formy vám lékař doporučí preparáty s luteinem, což je látka 

potřebná k výživě sítnice.  Pro vlhké formy ještě před cca 15 lety neexistovala 
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široce používaná účinná léčba. Dnes ji máme a jedná se o látky, které je nutné 

aplikovat injekčně přímo do oka.  

Léčba je na rozdíl od situace před pár lety dnes již plně hrazená pojišťovnou,     

ale jak oční nález, tak váš celkový zdravotní stav musí splňovat určitá kritéria, 

protože se stále jedná o léčbu velmi nákladnou a v určitých fázích onemocnění 

je její efekt minimální nebo žádný. Takže i dnes se vám může stát, že vám oční 

lékař sdělí, že ve vašem případě léčba není možná. 

 Zákroku se nemusíte bát, oko je při něm znecitlivěné a jehla používaná                

k aplikaci je velmi tenká. Léčba je během na delší trať, aplikace léčiva se opakuje 

3x po cca měsíci a dále dle efektu s možností delších intervalů někdy i několik 

let. Aplikace probíhají v očních centrech k tomu určených, v našem případě jsou 

nejbližší centra v Praze. Zlepšení vidění nenastane po injekci do druhého dne, 

ale v řádu týdnů.  

Prevence vzniku této choroby spočívá v pestré stravě s dostatkem barevné 

zeleniny a ovoce, ryb a potravin bohatých na omega 3 mastné kyseliny. Dále      

je vhodné celoživotně chránit oči kvalitními slunečními brýlemi. Nekvalitní 

sluneční brýle bez dostatečného UV filtru totiž paradoxně mohou nadělat víc 

škody než užitku, protože přes rozšířenou zornici za tmavými skly dopadá do oka 

více škodlivého záření. Pokud už máte doma někoho postiženého těžší formou 

této nemoci, můžete řadu užitečných a praktických informací ze sociální 

problematiky najít na www. chcividet.cz. 

Připravila MUDr. Jana Jordáková 



 

BLAHOPŘÁNÍ  
 

Dne 8. 9. 2021 oslaví své životní 

Marie Tylová jubileum 90 let paní 

ze Starých Ouholic.  

Přejeme jí všechno nejlepší, hlavně hodně zdraví, 

štěstí a pohody do dalších let.   

Syn Miroslav s manželkou, všechna vnoučata                

s rodinami a Maruška.  

 

(Akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení.) 

29. srpna Loučení s prázdninami - od 16 hodin - fotbal. Hřiště Nová Ves 

3. září 2021 Galerie mezi živly - vernisáž výstavy od 18 hodin, Miřejovice 

4. září 2021 Quatro3atlon - závod v Miřejovicích - od 14 hodin 

5. září 2021 Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

5. září 2021 Novoveský úprk - od 15 hodin - dětské hřiště Miřejovice 

8. září 2021 Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

8. září 2021 Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

14. září 2021 Výstava Zahrada Čech se Spolkem seniorů 

15. září 2021 Vítání občánků - od 16 hodin v sále OÚ 

18. září 2021 Novoveské posvícení - od 14 hodin na novoveské návsi 

28. září 2021 Mlýn Vepřek - divadlo + prohlídky mlýna - od 17 hodin 

2. října Svoz velkoobjemového, železného a nebezp. odpadu 

3. října  Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

7. října  Schůze Spolku seniorů - dle počasí 

8. a 9. října Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 
 




